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III. Strona bierna
(the passive voice)

26. Zastosowanie strony biernej

Stronê biern¹ stosujemy, aby podkre�liæ lub ukryæ wykonawcê czynno�ci.

Np. �Ciociu! Ten wierszyk zosta³ napisany przeze mnie!�

(tutaj podkre�lamy, uwydatniamy wykonawcê czynno�ci, chcemy siê pochwaliæ,

¿e to ja napisa³em ten wierszyk).

�Bêd¹ przeprowadzone redukcje w zatrudnieniu�

(w tym zdaniu ukrywamy wykonawcê czynno�ci; nie mówimy, ¿e szef zwolni

swoich pracowników, lecz, ¿e bêd¹ przeprowadzone redukcje).

Czêsto stronê biern¹ stosujemy, gdy sprawca czynno�ci jest nieznany lub jest oczywisty.

�Mój samochód zosta³ skradziony�

(sprawca czynno�ci jest nieznany � nie wiem, kto ukrad³ mi samochód).

�Z³odziej zosta³ z³apany�

(oczywistym jest lub wysoce prawdopodobnym, ¿e zosta³ on z³apany przez policjê;

nie musimy wiêc dodawaæ przez policjê).

27. Budowa strony biernej

A
Na pocz¹tek porównajmy dwa zdania, jedno w stronie czynnej, a drugie w stronie

biernej.

� Zdanie w stronie czynnej (active voice):

(Ja) �piewam tê piosenkê dwa razy w roku.

=I sing this song twice a year.

� Zdanie w stronie biernej (passive voice):

Ta piosenka jest �piewana (przeze mnie) dwa razy w roku.

=This song is sung twice a year (by me).
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Mo¿emy dodaæ by me (przeze mnie), by you (przez ciebie) /him (niego) /her (ni¹)

/us (nas) /you (was) /them (nich); by Tom (przez Tomka), je�li chcemy podkre�liæ,

¿e to w³a�nie dana osoba wykonuje opisywan¹ czynno�æ, a nie kto inny. Po

by nie umieszczamy wyrazów someone, somebody (kto�), people (ludzie).

Nie wszystkie zdania w stronie czynnej mo¿na zamieniæ na stronê biern¹, np.

Pójdê jutro do kina ® ,,Kino zostanie pójdzione� � ta konstrukcja jest oczywi�cie

b³êdna, i to zarówno w jêzyku polskim, jak i angielskim.

Do czasowników, które nie wystêpuj¹ w stronie biernej nale¿¹ m.in. agree (zgadzaæ

siê), arrive (przybywaæ), die (umieraæ), have (mieæ), lack (brakowaæ), resemble

(byæ podobnym do), suit (pasowaæ), walk (spacerowaæ).

Wiêkszo�æ czasowników statycznych równie¿ nie wystêpuje w stronie biernej

(patrz: pkt 58B).

Zdanie w stronie biernej sk³ada siê z odpowiedniej formy czasownika BE oraz

III formy czasownika.

� Forma to be (byæ) dla poszczególnych czasów:

am/is/are (czas present simple: I am, you are, he/she/it is, we/you/they are),

have/has been  (czas present perfect; has dla 3 osoby liczby poj. (he/she/it)),

will be (czas simple future),

will have been (czas future perfect),

was/were (czas simple past; was dla 1 i 3 osoby l. poj. (I/he/she/it)),

had been (czas past perfect).

W czasach typu continuous nale¿y jeszcze wstawiæ being (po formie be).

(Wyj¹tek stanowi¹ czasy typu perfect continuous, patrz: pkt 6 i 16, dodatkowe

informacje)

I am singing this song ® This song is being sung.

She was doing her homework ® Her homework was being done.

� III forma czasownika to po prostu czasownik z koñcówk¹ -ed lub -d

(np. play ® played; ask®asked) lub czasownik nieregularny

(np. write®wrote®written; say®said®said; put®put®put; patrz: pkt 171).

Przyk³ady zdañ:

1. I write an e-mail every day. ® An e-mail is written every day.

(Piszê maila codziennie. ® Mail jest pisany codziennie.)

Mamy tutaj czas simple present; forma byæ (dla tego czasu to am/is/are),

+ III forma czasownika (write® wrote®written).

2. I wrote an e-mail. ® An e-mail was written.

(Tutaj mamy czas przesz³y simple past, wiêc forma byæ to was/were).
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3. I will write an e-mail. ® An e-mail will be written.

(Tutaj mamy czas przysz³y simple future, wiêc forma byæ to will be).

4. I have written an e-mail. ® An e-mail has been written.

(Tu wystêpuje czas present perfect, forma byæ to have/has been).

5. I had written an e-mail. ® An e-mail had been written.

(Mamy czas past perfect, forma byæ to had been).

6. I�m writing an e-mail. ® An e-mail is being written.

(Tu mamy czas typu continuous (present continuous), wiêc wstawiamy being

+ III forma czasownika).

7. I was writing an e-mail. ® An e-mail was being written.

(Równie¿ w tym zdaniu mamy czas typu continuous (past continuous)).

Pytania i przeczenia do powy¿szych zdañ wygl¹daj¹ nastêpuj¹co (uk³adamy je

w zale¿no�ci od czasu):

1. Is an e-mail written? An e-mail isn�t written.

2. Was an e-mail written? An e-mail wasn�t written.

3. Will an e-mail be written? An e-mail won�t be written.

4. Has an e-mail been written? An e-mail hasn�t been written.

5. Had an e-mail been written? An e-mail hadn�t been written.

6. Is an e-mail being written? An e-mail isn�t being written.

7. Was an e-mail being written? An e-mail wasn�t being written.

B
Je¿eli w zdaniu mamy czasownik modalny (should, must, can, could, would, may,

might), to po nim wstawiamy be, a nastêpnie III formê czasownika:

I should write an e-mail. ® An e-mail should be written.

(Powinienem napisaæ maila. ® Mail powinien byæ napisany).

We can do it! ® It can be done!

(Mo¿emy to zrobiæ! ® To mo¿e byæ zrobione!).

Tom shouldn�t read this book.

® This book shouldn�t be read (by Tom).

We must clean our room.

® Our room must be cleaned.

Patrz równie¿: bardziej skomplikowane przyk³ady zdañ, pkt 28B/1.

Podobnie jak w przypadku czasowników modalnych równie¿ do formy going to

(zamierzaæ) dodajemy w stronie biernej be.
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He is going to buy a car. ® A car is going to be bought (by him).

We are going to paint the door. ® The door is going to be painted.

Tom was going to sell his car. ® Tom�s car was going to be sold.

Uwaga: Je¿eli zdanie ma dwa dope³nienia, ka¿de mo¿e byæ podmiotem zdania

w stronie biernej. Do czasowników, które maj¹ dwa dope³nienia w stronie czynnej

nale¿¹: give (dawaæ), lend (po¿yczaæ <komu�>), offer (oferowaæ), send (wysy³aæ),

show (pokazywaæ).

I�ll send him an e-mail (Wy�lê mu maila).

® An e-mail will be sent to him.

albo ® He will be sent an e-mail.

My mum gave me a watch (Mama da³a mi zegarek).

® A watch was given to me.

albo ® I was given a watch.

They offered her a job (Zaproponowali jej pracê).

® A job was offered to her.

albo ® She was offered a job.

Ostatnie w kolejno�ci zdania s¹ najczê�ciej spotykane.

Czasami, g³ównie w jêzyku mówionym, mo¿emy spotkaæ siê z zastosowaniem

czasownika get zamiast formy to be.

The eggs got broken! = The eggs were broken.

(Jajka zosta³y zbite / zbi³y siê; get w czasie przesz³ym to got).

Peter got arrested yesterday.

(Wczoraj aresztowano Piotra).

Czasownik get wystêpuje równie¿ w poni¿szych zwrotach:

� get dressed � ubraæ siê � get drunk � upiæ siê

� get undressed � rozebraæ siê � get lost � zgubiæ siê, get lost! �  spadaj!

� get changed � przebraæ siê � get caught � zostaæ z³apanym

� get married � wzi¹æ �lub � get tricked � zostaæ oszukanym

� get divorced � rozwie�æ siê � get robbed � zostaæ okradzionym

� get elected � zostaæ wybranym � get excited � byæ zadowolonym
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28. Przykłady zdań w stronie biernej

A
Przyk³ady zdañ twierdz¹cych/przecz¹cych:

1. They gave him a bike. ® A bike was given to him (by them).

albo ® He was given a bike (by them).

2. We are going to paint the floor. ® The floor is going to be painted.

3. My parents sent this letter last week. ® This letter was sent last week.

4. They didn�t break the window. ® The window wasn�t broken.

5. They are repairing the bridge. ® The bridge is being repaired.

6. First we opened the door, then turned on the radio.

® First the door was opened, then the radio was turned on.

7. He invited me to go. ® I was invited to go.

8. When he arrived home, a detective arrested him.

® When he arrived home, he was arrested (by a detective).

9. Tom looks after my cat. ® My cat is looked after (by Tom).

10. You have opened my letter! ® My letter has been opened!

11. We must write to him. ® He must be written to.

12. We must have written to him. ® He must have been written to.

(patrz: bardziej skomplikowane przyk³ady zdañ, pkt 28B).

Przyk³ady zdañ pytaj¹cych:

1. Did you see Tom? ® Was Tom seen?

2. Has she finished the project? ® Has the project been finished?

3. Have you done your homework? ® Has your homework been done?

4. Are you going to sell your house? ® Is your house going to be sold?

5. Is she looking at it now? ® Is it being looked at now?

6. Will you visit me tomorrow? ® Will I be visited tomorrow?

7. Where did you find this watch? ® Where was this watch found?

8. Why didn�t you tell him about the accident ® Why wasn�t he told about

the accident?

9. How many cars will she buy? ® How many cars will be bought?

10. How much money have you earned so far? ® How much money has been

earned so far?

11. Who painted it? ® Who was it painted by?
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B
Bardziej skomplikowane przyk³ady zdañ.

1. Zauwa¿my, jak wygl¹da konstrukcja strony biernej w przypadku czasowników

modalnych odnosz¹cych siê do przesz³o�ci (czasownik modalny + have).

W stronie biernej po have wstawiamy been oraz III formê czasownika.

Peter should have checked it twice. ® It should have been checked twice.

(Piotr powinien by³ <wtedy, w przesz³o�ci> sprawdziæ to dwukrotnie.

® To powinno byæ sprawdzone <wtedy, w przesz³o�ci> dwukrotnie).

My parents must have seen him. ® He must have been seen.

(Moi rodzice na pewno go widzieli. ® On na pewno by³ widziany).

2. Zapamiêtajmy, ¿e po czasownikach make (zmuszaæ / powodowaæ, ¿eby),

see, feel, hear wystêpuj¹cych w stronie biernej musimy wstawiæ to.

He made / heard / saw / helped her leave (Zmusi³ j¹ do wyj�cia /

s³ysza³, jak wysz³a / widzia³, jak wysz³a / pomóg³ jej wyj�æ).

® She was made/../.. to leave (Zosta³a zmuszona do wyj�cia/../..).

I heard him say it. (S³ysza³em, jak to powiedzia³ � strona czynna).

® He was heard to say it/that

(tutaj mamy stronê biern¹, wiêc wstawili�my to).

Inne przyk³ady:

1. She let me go out (Pozwoli³a mi wyj�æ).

® I was let (go*) out.

(*po let w stronie biernej mo¿na zastosowaæ czasownik w I formie, lecz jest to

konstrukcja ju¿ rzadko spotykana)

albo ® I was allowed to go out.

2. Don�t let him tease you (Nie pozwól mu sobie dokuczaæ).

® Don�t let yourself be teased.

3. He decided to sell the house.

® He decided that the house should be sold.

4. She demanded that we throw it away.

® She demanded that it should be thrown away.

5. I remember them taking me to the zoo.

® I remember being taken to the zoo.

6. The captain ordered the crew to abandon the ship.

® The crew were ordered to abandon the ship

albo ® The captain ordered that the ship should be abandoned

albo ® The captain ordered the ship to be abandoned.

7. What�s making these holes?

® What are these holes being made by?
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29. Forma have/get something done
(causative have)

 A
Formê have/get something done mo¿na t³umaczyæ jako daæ co� komu� do zrobienia.

Stosujemy j¹ dla wyra¿enia czynno�ci, które s¹ wykonywane na nasze lub czyje�

zlecenie czy zamówienie. Czê�ciej stosujemy czasownik have ni¿ get.

I have my hair cut every month.

(dos³. Dajê w³osy do obciêcia co miesi¹c; nie ja sam sobie je obcinam, ale robi to

kto� inny, prawdopodobnie fryzjer. Zauwa¿my konstrukcjê have + rzeczownik

+ III forma czasownika).

I cut my hair every month oznacza³oby, ¿e sam sobie obcinam w³osy.

Pamiêtajmy, ¿e forma ta mo¿e byæ zastosowana w ró¿nych czasach, wiêc czasownik

have mo¿e wyst¹piæ jako has/have (czas present perfect), having (czasy typu continuous)

czy had (czas przesz³y simple past).

I�m having my car repaired. (Mam <teraz, obecnie> samochód w naprawie; kto�

mi naprawia samochód = Somebody is repairing my car).

I�m repairing my car oznacza³oby, ¿e sam teraz naprawiam swój samochód.

Tom will have his flat redecorated.

(Tomek bêdzie mia³ remont w domu; kto� mu ten remont bêdzie robi³).

John has had his homework checked. (Janek mia³ sprawdzone zadanie domowe.

Zauwa¿my, ¿e mamy tutaj czas present perfect, operatorem jest have/has + III forma

czasownika (had) + rzeczownik + III forma czasownika).

Are you going to have it finished next week?

(Czy bêdziesz mia³ ju¿ to zrobione w przysz³ym tygodniu?).

I won�t have my windows cleaned this week. (Nie bêd¹ mi czy�ciæ okien w tym

tygodniu. Dos³ownie: Nie dam okien do czyszczenia).

Nie zawsze jednak forma have sth done oznacza daæ co� komu� do zrobienia.

Czasem odnosi siê do czynno�ci na które nie mamy wp³ywu, których nikomu

nie zlecamy.

I had my car stolen yesterday.

(Ukradziono mi samochód; nie zlecili�my nikomu kradzie¿y samochodu).

Get jest czasami u¿ywane zamiast have w jêzyku potocznym. Jednak pamiêtajmy, ¿e

mo¿e wyst¹piæ ró¿nica w znaczeniu. Poni¿sze zdania s¹ jednak równoznaczne.
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She got her car repaired.

=She had her car repaired.

Get mo¿e wyst¹piæ w trybie rozkazuj¹cym.

Get it finished by Monday!

(Skoñcz to do poniedzia³ku! Niech to bêdzie skoñczone do poniedzia³ku!).

Ü Patrz  równie¿:  kolokacje z czasownikiem get, pkt 27B.

B
Nie pomylmy formy have sth done z form¹ have sb do sth lub get sb to do sth.

Te dwie ostatnie konstrukcje t³umaczymy jako zmusiæ kogo� do zrobienia czego� albo,

w zale¿no�ci od kontekstu, spowodowaæ / przekonaæ / poprosiæ, aby kto� co� zrobi³.

I had my cousin repair my car.

I got my cousin to repair my car.

(Poprosi³em kuzyna, aby naprawi³ mi samochód).

Zauwa¿my, ¿e w tych konstrukcjach czasownik jest w podstawowej formie.

30. Passive gerund i passive infinitive

� Passive gerund to konstrukcja: being + III forma czasownika.

Wystêpuje po takim czasowniku, który wymaga od nastêpuj¹cego po nim

czasownika formy gerundialnej (koñcówki -ing). Do tego typu czasowników nale¿¹

m. in. keep, hate, enjoy, deny (patrz równie¿: czasownik, forma gerundialna,

zestawienie czasowników, pkt 56).

I hate being controlled all the time.

(Nienawidzê byæ ca³y czas kontrolowany).

My dad enjoys being operated on, which is rather strange.

(Mój tata bardzo lubi byæ operowany, co jest dosyæ dziwne).

� Passive infinitive to konstrukcja: to be/get + III forma czasownika.

Wystêpuje po takim czasowniku, który wymaga od nastêpuj¹cego po nim

czasownika formy bezokolicznika. Takich czasowników jest zdecydowanie wiêcej

(patrz równie¿: czasownik, forma bezokolicznika, pkt 54, 55).

I�d like to be invited to the party.

(Chcia³bym byæ zaproszony na przyjêcie).
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My cousin wanted to be given my bike.

(Mój kuzyn chcia³, aby mu dano mój rower).

W niektórych przypadkach, g³ównie w mowie potocznej, zamiast be mo¿emy

zastosowaæ get. Get równie¿ wystêpuje w sta³ych kolokacjach, np. get dressed

(ubraæ siê), get married (wzi¹æ �lub), get divorced (rozwie�æ siê), get elected (zostaæ

wybranym) itd. (patrz: pkt 27B).

I tried to get elected several times.

(Kilka razy próbowa³em, aby mnie wybrano).

31. Forma mówi się, sądzi się…

A
Bezosobowa konstrukcja t³umaczona jako mówi siê, s¹dzi siê (równie¿: ludzie mówi¹/

s¹dz¹/wierz¹...) wygl¹da nastêpuj¹co: osoba + forma to be + said/thought/

believed... + (not) to + czasownik.

W odniesieniu do przesz³o�ci tym czasownikiem bêdzie have, a po nim zastosujemy

III formê czasownika oznaczaj¹cego dan¹ czynno�æ.

Zazwyczaj w tej konstrukcji stosujemy poni¿sze czasowniki:

1. He is said to... (Mówi siê, ¿e on...)

2. He is thought to... (My�li siê, ¿e on...)

3. He is known to... (Wiadomo, ¿e on...)

4. He is supposed to... (Przypuszcza siê, ¿e on...), patrz równie¿: pkt 155.

5. He is believed to... (Wierzy siê, ¿e on... / Uwa¿a siê, ¿e on...)

6. He is considered to... (Uwa¿a siê, ¿e on...)

Mr Smith is considered to be the best employee.

(Pana Smith�a uwa¿a siê za najlepszego pracownika).

My parents are believed to be very rich.

(Moich rodziców uwa¿a siê za bardzo bogatych).

B
Czas tera�niejszy � sb is said (not) to do sth:

Mówi siê, ¿e Tomek sprzedaje komputery.

® Tom is said to sell computers.

Mówi siê, ¿e Tomek nie sprzedaje komputerów.

® Tom is said not to sell computers.
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Zauwa¿my, ¿e po to stosujemy podstawow¹ formê czasownika, a w przeczeniu przed

to wstawiamy not.

Spójrzmy, jak inaczej mo¿emy zapisaæ poni¿sze zdania.

1.  People say he works in this factory.

(Ludzie mówi¹, ¿e pracuje w tej fabryce).

® He is said to work in this factory.

(Mówi siê, ¿e pracuje w tej fabryce).

2. People say he doesn�t work in this factory.

(Ludzie mówi¹, ¿e nie pracuje w tej fabryce).

® He is said not to work in this factory.

(Mówi siê, ¿e nie pracuje w tej fabryce).

3. People think that I am rich. ® I am thought to be rich.

4. People say Tom likes dogs. ® Tom is said to like dogs.

5. They believe she isn�t a spy. ® She is believed not to be a spy.

6. They think my mum�s got a car. ® My mum is thought to have a car.

C
Czas przesz³y � sb is said (not) to have done sth:

Mówi siê, ¿e Tomek sprzedawa³ komputery.

® Tom is said to have sold computers.

Mówi siê, ¿e Tomek nie sprzedawa³ komputerów.

® Tom is said not to have sold computers.

Zauwa¿my, ¿e po to wstawiamy have + III forma czasownika, a w przeczeniu przed

to wstawiamy not.

Spójrzmy, jak inaczej mo¿emy zapisaæ poni¿sze zdania.

1.  People say he worked in this factory.

(Ludzie mówi¹, ¿e pracowa³ w tej fabryce).

® He is said to have worked in this factory.

(Mówi siê, ¿e pracowa³ w tej fabryce).

2.  People say he didn�t work in this factory.

(Ludzie mówi¹, ¿e nie pracowa³ w tej fabryce).

® He is said not to have worked in this factory.

(Mówi siê, ¿e nie pracowa³ w tej fabryce).

3. They are sure Susan went abroad. ® Susan is said to have gone abroad.

4. Everyone thinks that your parents bought a car. ® Your parents are thought to

have bought a car.

5. They believe she was there! ® She is believed to have been there.
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6. Mr Smith wrote this poem. ® This poem is said to have been written by Mr Smith.

(W przekszta³conym zdaniu dodatkowo mamy stronê biern¹ � been written  �

zosta³ napisany; to BE + III forma czasownika).

Zauwa¿my, jak bêdzie wygl¹daæ zamiana zdania, w którym dwa czasowniki

wystêpuj¹ w czasie przesz³ym.

1.  People said that Mike earned $800 a week.

® Mike was said to earn $800 a week.

W tej konstrukcji stosujemy formê to be w czasie przesz³ym (was/were zamiast

is/are) oraz, w drugiej czê�ci zdania, bezokolicznik.

albo ® It was said that Mike earned $800 a week

W tej konstrukcji stosujemy formê to be w czasie przesz³ym oraz zamieniamy

drug¹ czê�æ zdania na czas przesz³y � patrz: pkt D.

2. They believed that this was the fastest car in the world.

® This car was believed to be the fastest in the world.

albo ® It was believed that this was the fastest car in the world.

3. Many people believed that he had been to France.

(Wielu ludzi uwa¿a³o, ¿e by³ <wcze�niej> we Francji).

® He was believed to have been to France.

albo ® It was believed that he had been to France.

D
Przeanalizujmy jeszcze dok³adniej konstrukcjê it is/was + said/known/thought/considered...

People say that Mike earns $800 a week.

® Mike is said to earn $800 a week.

® albo It is said that Mike earns $800 a week.

They believed that this was the fastest car in the world.

® This car was believed to be the fastest in the world.

®  albo It was believed that this was the fastest car in the world.

E
Aby ³atwiej by³o zapamiêtaæ wszystkie wy¿ej wymienione formy, zosta³y one

przedstawione w poni¿szej tabeli. Zwróæmy uwagê równie¿ na konstrukcjê w czasie

present i past continuous.
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People say he plays football. He is said to play football.

People say he is playing football. He is said to be playing football.

People say he played football. He is said to have played football.

People say he was playing football. He is said to have been playing football.

People said he played football. He was said to play football.

People said he was playing football. He was said to be playing football.

People said he had played football. He was said to have played football.

People said he had been playing football. He was said to have been playing football.

People say mo¿e byæ zast¹pione przez it is said, a people said przez it was said.

www.maturazangielskiego.net


